
پرونده چهار گزینه 
سرمربیگری روی 

میز مرادی
فدراســـیون والیبـــال بـــا حـــذف 
ولادیمیـــر آلکنـــو، چهـــار گزینـــه 
اصلـــی هدایـــت تیـــم ملـــی والیبـــال 

ایـــران را معرفـــی کـــرد.
ویتـــال هاینـــن )بلژیـــک(، آنجلـــو 
لورنزوتـــی )ایتالیـــا(، ســـعید معروف 
)ایـــران( و روبرتـــو پیاتـــزا )ایتالیـــا( 
ـــرای  ـــه اصلـــی مدنظـــر ب چهـــار گزین
ـــران  ـــال ای ـــی والیب ـــم مل ـــت تی هدای
هســـتند کـــه بایـــد دیـــد در نهایـــت 
کـــدام یـــک در مرحلـــه نخســـت 
روی نیمکـــت تیـــم تـــا المپیـــک 
۲۰۲۴ پاریـــس می نشـــیند. طبـــق 
اعـــام فدراســـیون والیبـــال وحیـــد 
مـــرادی سرپرســـت فدراســـیون 
والیبـــال هفتـــه آینـــده با تشـــکیل دو 
جلســـه کمیتـــه مشـــورتی و کمیتـــه 
ــار گزینـــه ســـرمربیگری  فنـــی، چهـ
ـــال کشـــور را مـــورد  ـــی والیب تیـــم مل
بررســـی قـــرار خواهـــد داد و در 
پایـــان گزینـــه ســـرمربیگری تیـــم 
ملـــی والیبـــال ایـــران مشـــخص و 

ــد. ــد شـ ــام خواهـ اعـ
مـــرادی قبـــاً در نشســـت خبـــری 
 ، لـــو بـــود تومـــاس توتو گفتـــه 
 ولادیمیـــر آلکنـــو، روبرتـــو پیاتـــزا 
و ســـعید معـــروف گزینه هـــای 
اصلـــی فدراســـیون هســـتند کـــه 
بـــه اســـتفاده ترکیبـــی از آنهـــا فکـــر 
می کنـــد امـــا در روزهـــای اخیـــر 
توتولـــو و آلکنـــو از بیـــن گزینه هـــا 

خـــارج شـــده اند.

 دیدار تیم اسکی جوانان 
با دبیر کل المپیک

سید مناف هاشمی: 
با تمام توان از شما 

حمایت می کنیم
اعضــای تیــم اســکی جوانــان 
کشــورمان بــه همــراه مســئولان 
فدراســیون و کادر فنــی قبــل 
از اعــزام بــه چهارمیــن دوره 
بازی هــای المپیــک زمســتانی 
جوانــان با حضــور در کمیته ملی 
المپیــک بــا دکتــر ســید مناف 
هاشــمی دبیــر کل کمیته و دکتر 
نصرالله ســجادی مشاور رئیس 
دیــدار کردنــد. در ایــن دیــدار 
دبیــر کل کمیتــه ملــی المپیــک 
کشــورمان گفــت: »مــا انتظــار 
مــدال و یــا نتایــج عالــی نداریــم. 
به هر حال توان اســکی و شرایط 
وضعیــت  حتــی  و  تــی  نا مکا ا
طبیعی ما شاید فعاً این شرایط 
را بــرای اســکی مــا مهیــا نکنــد 
ولــی انتظار داریــم در ابتدای امر 
نمایندگان شایســته ای باشــید و 
بهتــر از دوره قبــل نتیجه بگیرید 
تــا در آینــده ای نزدیــک توســط 
آیندگان این رشــته شــاهد رشــد 
و افزایــش رنکینــگ و ســپس 
حتــی شــانس مــدال باشــیم.« 
تیم اســکی جوانان کشــورمان با 
5 نماینــده در دو بخــش آلپاین و 
صحرانــوردی در چهارمیــن دوره 
بازی هــای المپیــک زمســتانی 
گانــگ وون کــره جنوبــی شــرکت 
و صبــح فــردا راهــی شــرق آســیا 

می شــود.

 zخبر

محمد جمشیدی

 دست بردار هاکان نیست

محمــد جمشــیدی بــا ۳۵ امتیــاز، دو ریبانــد، ســه توپ ربایــی و کارآیــی ۳۱ 
به عنــوان بهتریــن بازیکــن هفته یازدهم بیســت  و پنجمیــن دوره لیگ برتر 
بســکتبال انتخاب شــد. او در روزی که مهرامی ها در رفســنجان توانســتند 
۹۴ بر ۷۹ از ســد مس رفســنجان بگذرند با آمار بالای امتیازی توانســت بار 
دیگر بهترین بازیکن لقب بگیرد تا دوباره خط و نشــانی جدید برای هاکان 
دمیر، ســرمربی تیم ملی بســکتبال کشــورمان برای عدم دعوتش بکشــد .

 هدایی: 

به ما و یزدانی مجوز جت بدهید!

امیرحســین هدایــی ، ملی پوش تنیــس روی میز در مــورد واردات خودروی 
فوتبالیســت ها و واکنــش آنهــا بعد از لغو مجــوز ورود، گفت: »اگر حضور در 
جام جهانی فوتبال پاداشش واردات خودرو است، باید برای حسن یزدانی 
که مدال المپیک می گیرد یا ما که مدال بازی های آســیایی گرفتیم، مجوز 
جــت شــخصی در نظــر بگیرنــد. کمیتــه ملــی المپیک بــه عنوان جایــزه پای 

ســکوی بازی های آســیایی، به ما ۷۵ میلیون داد .

امیر صدیقی:

هدف مان شکل گیری فناوری ها و نوآوری ها در ورزش است

رئیـس فدراسـیون ووشـو در حاشـیه برگـزاری نخسـتین گردهمایـی نوآوری هـای 
ورزشی  درباره همکاری فدراسیون های ووشو و فوتبال گفت: »این دو فدراسیون 
به عنـوان فدراسـیون های پیشـرو بـا هـم همـکاری کردند که ایـن همایش را برگزار 
کننـد. تمـام هـدف مـا ایـن اسـت کـه ایـن فناوری هـا و نوآوری هـا در ورزش شـکل 
بگیـرد. مـن فعالیـت حرفـه ای را بـا فوتبـال شـروع کـردم و مـدرک فـوق لیسـانس 
مدیریت حقوق ورزش را از فیفا گرفتم، ولی الان در فدراسـیون ووشـو هسـتم.«

 zفدراسیون اسکی ایران با 70 سال قدمت 7 سانت زیرساخت اختصاصی نداردگفت و گو

 نظریان: باید سال 2033 میزبان 
بازی های زمستانی آسیا شویم!

هاشمی عصاره سه بخش ورزش ایران را دارد

   چهارشنبه   6 دی 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7481

انعکاس اخبار ورزش ایران
منهای فوتبال 6

پریسا غفاری
روزنامه نگار

محسن وظیفه
روزنامه نگار

عبـاس نظریـان، رئیـس فدراسـیون اسـکی و ورزش هـای زمسـتانی 
ایـران از دو سـال پیـش کـه بـه ایـن فدراسـیون آمـده، نـام آن را تغییـر 
داد و پسوند ورزش های زمستانی را به آن اضافه کرد. او معتقد است 
المپیـک زمسـتانی نبایـد در ایـران تنهـا بـه سـه رشـته اسـکی آلپایـن، 
فـری اسـتایل و کوهسـتان منتهـی شـود چـرا کـه در ایـن رویـداد بزرگ 
بیـش از 3۰۰ مـدال توزیـع می شـود و ایـران هـم می توانـد بـا ایجـاد 15 
رشـته مختـص بـه ایـن المپیـک تعـداد ورزشـکاران و عاقه مندان به 
ورزش هـای زمسـتانی را در ایـران گسـترش دهـد. رئیـس فدراسـیون 
اسـکی در گفت و گو با روزنامه ایران  ورزشـی در خصوص برنامه های 

آینـده فدراسـیونش صحبـت کرد.
 

 شما تصمیم گرفتید فدراسیون را با ایجاد رشته های مختلف 
گسترش دهید؟

ورزش زمسـتانی ایـران زمسـتانی دیـده می شـود در حالـی کـه ایـن 
ورزش رشـته هایی دارد کـه شـاید در فصـل زمسـتان برگـزار نشـود. 
اگـر بـا یـک نـگاه بـزرگ بـه رویدادهای زمسـتانی نگاه کنیم که آن هم 
المپیـک زمسـتانی اسـت و امسـال یکصدمیـن سـالگرد المپیـک 
زمسـتانی در جهـان جشـن گرفتـه می شـود و ایـران هـم کـه در ایـن 
حـوزه فعـال اسـت سـعی می کنـد جشـنی بـه ایـن مناسـبت بگیـرد 

)19۲۴ اکنـون ۲۰۲۴(.
اگـر بخواهیـم بـا ایـن وسـعت به ورزش های زمسـتانی توجه کنیم 
بایـد اشـاره کنـم کـه الان در ماهـی هسـتیم کـه هنـوز برفـی در 
کوهپایه هـا نداریـم. پـس ناچاریـم اقدامی نـو انجام دهیم. وقتی 
به فدراسیون آمدم کمترین شناخت را داشتم. تصویری که من 
از فدراسـیون اسـکی داشـتم همـان تصویـری اسـت کـه جامعـه 
الان نسـبت بـه آن دارد کـه خیلـی ثروتمنـد اسـت امـا وقتـی وارد 
شدم کاماً متضاد بود. بعضی اسکی را محدود به اوقات فراغت 
لاکچری هـا می دانسـتند. برخـی هـم نـگاه بـه ورزش همگانـی و 
قهرمانی آن دارند. البته در ورزش قهرمانی آن نفراتی که حضور 
پیدا می کنند اصاً بنیه اقتصادی بالایی ندارند. اسـکی در ایران 
سـال ها قدمـت دارد و بـه 7۰ سـال قبـل برمی گـردد. ولـی در ایـن 
مـدت ورزش هـای زمسـتانی مـا محـدود بـه اسـکی و چنـد پیسـت 
شـده اسـت. در حالـی کـه بایـد گفـت المپیـک زمسـتانی بـا 15 رشـته 
برگـزار می شـود و آرزویـم ایـن اسـت کـه بـزودی بتوانیـم در المپیـک 
زمسـتانی با تعداد بیشـتری حضور داشـته باشـیم. ما آغازگر یک راه 
نویـن هسـتیم و بایـد کمـک کنیـم تـا این گونـه رشـته ها رشـد کننـد و 
در سـال های آینـده بـه مـدال برسـیم. متأسـفانه بایـد گفـت در حـال 
حاضـر هـم هیـچ زیرسـاختی متعلـق به این رشـته نداریم و به صورت 

عاریـه ای و به صـورت مقطعـی از امکانـات آن بهره منـد می شـویم.
 چند رشته فعال کردید و چند مدال در المپیک زمستانی دارد؟

اگـر بخواهـم دربـاره رشـته های برفـی صحبـت کنـم اول از همـه 
دربـاره آلپایـن و صحرانـوردی بایـد بگویـم. مـا سـابقه 1۲ دوره  حضـور 
در المپیـک زمسـتانی داریـم 5 دور قبـل از انقـاب و 7 دور بعـد از 
انقـاب. عـاوه بـر آن در رشـته اسـنوبرد، فـری اسـتایل و اسـنوبرد، 
اسـکی کوهسـتان کـه روی بـرف هسـتند. امـا فـارغ از ایـن رشـته ها 
اگـر بخواهیـم بـه زیرشـاخه ها هـم توجـه کنیـم، هـر کـدام سـکوهای 
سـه گانه دارد کـه اگـر بخواهیـم ضـرب کنیـم در همین کراس کانتری 
تعـداد مـدال آوری زیـاد اسـت. شـاید 6۰ تـا 7۰ مـدال در اسـکی بـرف 
داریـم. بـه جـز آن هـم رشـته هایی هـم در سـالن هماننـد هاکـی روی 
یـخ، رولـر اسـکی و کرلینـگ و بقیـه کـه اگـر نخواهیـم هرکـدام را تـک 
تـک حسـاب کنیـم در المپیـک ۲۰۲۲ زمسـتانی می تـوان 3۰۰ مـدال 

در نظـر گرفـت. هم اکنـون در آسـتانه راه انـدازی زیرسـاخت های ایـن 
رشـته هسـتیم.

 با اینکه اسکی و ورزش های زمستانی المپیکی هستند، چرا 
عضو هیأت اجرایی کمیته ملی المپیک نیستید؟

مـن تقریبـاً روی ایـن موضـوع تـاش کـردم، فـارغ از مطـرح کـردن نام 
فـردی کـه ریاسـت فدراسـیون را برعهـده دارد. مـا تنهـا فدراسـیونی 
هسـتیم که در بخش المپیک زمسـتانی حضور داریم؛ من معتقدم 
وقتـی ارگانـی چـون کمیتـه ملـی المپیـک رشـته های المپیکـی را اداره 
می کند، نیاز دارد که به فدراسـیون ما هم با این ظرفیت مدال آوری 
۲۰۰ و انـدی مـدال یـک کرسـی را بـه ورزش هـای زمسـتانی اختصاص 
دهنـد کـه بتوانـد از حـق و حقـوق ورزشـکاران و رشـته ها حمایـت و آن 
را تبدیـل بـه ظرفیـت کنـد. ایـن ظرفیـت متعلـق بـه ایـران اسـت. مـن 

فکـر می کنـم جایـش در ایـن هیـأت اجرایـی خالـی اسـت.
 در مجمع انتخاباتی ریاست شما را یک مدیر اقتصادی 

می نامند. چه اقداماتی در این مسیر توانستید انجام بدهید.
اقتصـاد یـک مفهـوم بـرد -بـرد دارد. شـما بایـد یـک چیـز را بکاریـد تـا 
برداشـت کنید. هیچ اقتصاد خصوصی و حتی دولتی وقتی درآمدزا 
نباشـد جلـو رفتـن بـا آن امکان پذیـر نیسـت. ظرفیت هـای اقتصـادی 
ورزش کم نیسـت. من از همان روز اول می دانسـتم می شـود از این 
ظرفیـت بی نظیـر اسـتفاده کـرد. امـا بـرای رسـیدن به قاعـده برد - برد 
باید مقدماتی را فراهم کنید. باید امکانات و زیرساختی اختصاصی 
داشـته باشـید. فدراسـیون اسـکی ایران با 7۰ سـال قدمت 7 سـانت 
زیرسـاخت اختصاصـی بـرای ارائـه بـه بخش خصوصـی برای دریافت 
حمایـت نـدارد. بخـش ورزش هـای سـالنی یخـی فدراسـیون کـه 
نوپاسـت و آن هـم از زیر سـاخت های ورزش کشـور بی بهـره هسـت. 
من اگر بخواهم یک حوزه اقتصادی را وارد فدراسـیون کنم، سـخت 
نیسـت امـا ایـن یـک طـرف قضیـه هسـت، برد فدراسـیون. بـرد طرف 
دیگر و بخش خصوصی را چگونه باید تأمین کنم؟ بدون زیرساخت 
اختصاصی، بدون فضای تبلیغات محیطی و سـایر محدودیت های 
رشـته های زمسـتانی. مشـکل اقلیـم و بـارش بـرف، مشـکل مـکان و 
ارتفاعـات، مشـکل امـکان ضعیـف پخـش زنـده، مشـکل تجهیزات و 
زیرسـاخت های فنـی برگـزاری رویـداد و... . منابـع اقتصـادی آوردن و 
اسپانسر مشکلی ندارد اما نیاز به زیرساخت اختصاصی دارد. تنها 
پیست دولتی بین المللی ما در اسکی، پیست دیزین است. به طور 
مثـال اگـر پیسـت دیزیـن 1۰ خـط اسـکی دارد حداقـل یـک خـط آن را 
بـه فدراسـیون تحویـل دهنـد، بعـد مـن می توانـم روی اسپانسـرینگ 

برنامه هـای فدراسـیون کار کنـم.
 خیلی ها این رشته را محدود به ساوه شمشکی ها، 

کیادربندسری و تیرها می نامند، اما شما نظر دیگری دارید؟
اصـولاً ورزش هـای زمسـتانی در تمـام دنیـا محـدود بـه افـرادی کـه در 
روستاهای کوهپایه زندگی می کنند و کل زندگی شان را با کوهستان، 
برف و سـرما عجین هسـتند، البته در بسـیاری از کشـورهای صاحب 

5 دی روز تولـــد حســـن یزدانـــی یکـــی از 
اســـتثناهای تاریـــخ کشـــتی ایـــران اســـت؛ 
کســـی کـــه وارد دهـــه ســـوم زندگـــی خـــود 
شـــد و در آســـتانه رســـیدن بـــه ســـومین 

مـــدال خـــود در المپیـــک اســـت.
5 دی ســـال 1373 در جویبـــار مازنـــدران 
یکـــی از بهترین هـــای تاریـــخ کشـــتی 
ایـــران چشـــم بـــه جهـــان گشـــود. نابغـــه ای 
کـــه نظیـــر او را بایـــد در کتاب هـــا و 
ــه ای  ــرد؛ نابغـ ــت و جو کـ ــانه ها جسـ افسـ
کـــه بابـــت خلقـــت او بایـــد ممنـــون 
خداونـــد بـــود. ســـتاره ای کـــه بـــا کســـب 
9 مـــدال جهـــان و المپیـــک و دو طـــای 
بازی هـــای آســـیایی و ۲ طـــای قهرمانـــی 

آســـیا رکـــوردی دســـت نیافتنـــی از 
خـــودش بـــه جـــا گذاشـــته و فرصـــت 
ایـــن را هـــم دارد کـــه ایـــن رکـــورد را دســـت 

نیافتنی تـــر کنـــد.
حســـن یزدانـــی رکـــورددار بیشـــترین 
مـــدال جهانـــی و المپیـــک در تاریـــخ 
کشـــتی ایـــران اســـت و اگـــر بتوانـــد در 
المپیـــک پاریـــس بـــه میـــدان بـــرود و بـــه 
ــا مـــدال نقـــره  ــا برســـد، بـ فینـــال بازی هـ
بـــه رکـــورد آقـــا تختـــی می رســـد و اگـــر 
طـــا بگیـــرد همزمـــان هـــم رکـــورد تختـــی 
را می شـــکند و هـــم رکـــورد هـــادی ســـاعی 
را و بـــه عنـــوان پرافتخارتریـــن ورزشـــکار 

تاریـــخ ایـــران لقـــب می گیـــرد.
یـــن  ا بـــر  ه  عـــاو نـــی  ا یزد حســـن 
رکوردهایـــی کـــه دارد بـــه لحـــاظ اخاقـــی 
هـــم دارای رکـــورد عجیبـــی اســـت. او 

از معـــدود ســـتاره های تاریـــخ کشـــتی 
ایـــران اســـت کـــه از ســـال ۲۰15 کـــه 
بـــه ترکیـــب اصلـــی تیـــم ملـــی رســـید تـــا 
همیـــن الان مـــدام در اردوی تیـــم ملـــی 
بـــوده و هرگـــز نبـــوده کـــه بخواهـــد بـــا یکـــی 
از مربیـــان تیـــم ملـــی دچـــار مشـــکل شـــود 
و حاشـــیه ای او را از تیـــم ملـــی دور کنـــد.

ســـال ۲۰15 و ۲۰16 بـــا رســـول خـــادم کار 
کـــرد. در ســـال ۲۰17 هدایـــت تیـــم ملـــی 
بـــه محمـــد طایـــی رســـید و در ســـال 
۲۰18 دوبـــاره بـــا خـــود رســـول خـــادم 
ـــزرگان کشـــتی حتـــی  ـــا ایـــن ب امـــا هرگـــز ب
کوچکتریـــن مشـــکلی هـــم نداشـــت. 
۲۰19 غامرضـــا محمـــدی و  ســـال 
محســـن کاوه بـــه تیـــم ملـــی آمدنـــد و 
ســـال ۲۰۲1 کـــه پژمـــان درســـتکار اضافـــه 
شـــد و تـــا ســـال ۲۰۲3 کـــه محســـن کاوه 

آمـــد امـــا هیچ کـــس بـــه یـــاد نـــدارد او 
بـــا ایـــن مربیـــان و یـــا دســـتیاران آنهـــا 
کوچکتریـــن مشـــکلی داشـــته باشـــد.

قبـــل از اینکـــه بـــه بزرگســـالان هـــم برســـد 
ســـه ســـال در تیـــم ملـــی نوجوانـــان و 
ـــه  ـــا محمـــد طایـــی کار کـــرد. ب ـــان ب جوان
لحـــاظ افتخاراتـــی کـــه یزدانـــی کســـب 
ــان  ــن مربیـ ــک از ایـ ــچ یـ ــا هیـ ــرده او بـ کـ
قابـــل قیـــاس نبـــود و از برخـــی هـــم بـــا 
اختـــاف بهتـــر و بالاتـــر بـــوده امـــا بـــا ایـــن 
حـــال هرگـــز افتخـــارات و محبوبیـــت 
باعـــث نشـــد کـــه او، احتـــرام شـــاگرد و 

مربـــی را فرامـــوش کنـــد.
هیـــچ کشـــتی گیری در تاریـــخ ایـــران 
دیـــده نشـــده کـــه یـــک دهـــه بـــه طـــور 
مـــداوم در اردو باشـــد و حتـــی بـــه بهانـــه 
مصدومیـــت اردو را تـــرک کـــرده باشـــد. 

زودتـــر از بقیـــه نیامـــده، دیرتـــر هـــم 
نیامـــده اســـت.

ایـــن همـــه خصوصیـــات مثبـــت در 
یـــک نفـــر هرگـــز نمی توانـــد اتفاقـــی 
باشـــد، همین هـــا اســـت کـــه او را نابغـــه 
می کنـــد. همیـــن خصوصیـــات اســـت 
کـــه جامبـــولات تدیـــف در توصیـــف 
حســـن یزدانـــی او را یکـــی از بهترین هـــای 
تاریـــخ می دانـــد و می گویـــد آرزوی هـــر 
مربـــی داشـــتن یـــک ســـتاره مثـــل حســـن 

یزدانـــی اســـت.
بایـــد بابـــت داشـــتن حســـن یزدانـــی 
شـــاکر خداونـــد بـــود و آرزو کـــرد کـــه او 
خیلـــی زود ســـامتی اش را بـــه دســـت 
بیـــاورد و بـــرای المپیـــک پاریـــس آمـــاده 
شـــود تـــا رکوردهـــای باقیمانـــده را 

. بشـــکند

حسن یزدانی در دهه سوم به دنبال مدال سوم

نابغه دهر

 zستاره


